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§ 1 

Sammanträdets öppnande och godkännande av 

föredragningslista 

Ordföranden Emilia Bjuggren (S) öppnade sammanträdet. 

Föredragningslistan godkändes. 

 

§ 2  

Val av protokolljusterare och tid för justering av protokollet 

Ordföranden Emilia Bjuggren (S) och vice ordföranden Johanna Sjö 

(M) fick i uppdrag att justera dagens protokoll. Protokollet ska 

justeras måndagen den 26 oktober kl. 16.00. 

 

§ 3 

Beslut om närvarorätt för personalföreträdare 

Arbetsmarknadsnämndens beslut 

1. Arbetsmarknadsnämnden beslutade att ge 

personalföreträdarna Niklas Bremler, Lärarnas Riksförbund, 

och Birgitta Naess, SACO, rätt att närvara vid nämndens 

sammanträde. 

Beslutsgång 

Ordföranden Emilia Bjuggren (S) föreslog, med instämmande från 

samtliga ledamöter, personalföreträdarna Niklas Bremler, Lärarnas 

Riksförbund, och Birgitta Naess, SACO, rätt att närvara vid 

nämndens sammanträde. 
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§ 4 

Yttrande över remissen Motion (2015:43) om att ta krafttag 

mot våldsbejakande extremism 

AMN 2015-0202-01.06 

Arbetsmarknadsnämndens beslut 

1. Arbetsmarknadsnämnden beslutade att hänvisa till 

arbetsmarknadsförvaltningens tjänsteutlåtande som sitt 

yttrande över remissen. 

 

Ärendet 

En motion om att ta krafttag mot våldsbejakande extremism har 

inkommit till kommunstyrelsen från Lotta Edholm (FP) och Joar 

Forssell (FP). Motionen har remitterats till utvalda nämnder, 

däribland arbetsmarknadsnämnden, för yttrande.  

 

Staden ska enligt motionen bedriva ett kraftfullt och verksamt 

förebyggande arbete mot våldsbejakande extremism. Arbetet får 

dock inte stå i motsats till de rättsuppehållande funktionerna. För att 

förverkliga en sådan ambition lämnar motionärerna ett flertal 

förslag till beslut.   

 

Arbetsmarknadsförvaltningen redovisar i sitt svar att förvaltningen 

anser att frågan om våldsbejakande extremism är mångfacetterad 

och svår och kräver en övergripande och samlad strategi för staden 

som utgångspunkt för stadens åtgärder i frågan.   

Med hänvisning till de förslag som lämnas i motionen vill 

arbetsmarknadsförvaltningen anföra att en strategi mot 

våldsbejakande extremism nyligen remitterats och behandlats av 

arbetsmarknadsnämnden (AMN 2015-0198-01.06). I denna remiss 

behandlas de åtgärdsområden som efterfrågas i motionen. 

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 

8 oktober 2015. 

Förslag till beslut 

Ordföranden Emilia Bjuggren m.fl. (S), ledamoten Awad Hersi 

m.fl. (MP) samt ledamoten Tina Kratz (V) föreslog att nämnden 

skulle besluta enligt förvaltningens förslag till beslut. 

Vice ordföranden Johanna Sjö m.fl. (M), ledamoten Hanna Gerdes 

(FP) samt ledamoten Johan Fälldin (C) framlade ett annat förslag 

till beslut och föreslog att nämnden skulle besluta enligt detta 

förslag. 
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Beslutsgång 

Ordföranden ställde förslagen till beslut mot varandra. 

Nämnden beslutade utan omröstning enligt ordföranden Emilia 

Bjuggren m.fl. (S), ledamoten Awad Hersi m.fl. (MP) samt 

ledamoten Tina Kratz (V) förslag till beslut. 

Reservation 

Vice ordföranden Johanna Sjö m.fl. (M), ledamoten Hanna Gerdes 

(FP) samt ledamoten Johan Fälldin (C) reserverade sig mot 

nämndens beslut till förmån för sitt eget förslag enligt följande. 

 

Förslag till beslut 

Att som svar på remissen anföra följande: 

Arbetet mot våldsbejakande extremism är en prioriterad uppgift för 

varje demokratiskt samhälle. Som förvaltningen skriver i sitt 

tjänsteutlåtande pågår ett arbete under kommunstyrelsen med att ta 

fram en stadsövergripande strategi för arbetet mot extremism. 

Folkpartiet följer det arbetet noga och anser att de punkter som 

motionen tar upp är fortsatt relevanta i det arbetet, bland annat vad 

gäller vikten av ökad kunskap och stöd till avhoppare och anhöriga. 

Det är avgörande att strategin undviker tidigare begångna misstag 

och ger ett handfast och vetenskapligt underbyggt underlag för 

stadsdelarnas och facknämndernas arbete mot våldsbejakande 

extremism. Som motionärerna skriver måste ett förebyggande 

arbete kombineras med rättsvårdande insatser för att gripa och 

lagföra människor som begår våldsamma handlingar. De som möter 

invånare i riskzonen för radikalisering måste veta vad man ska titta 

efter och hur man ska agera om man märker att någon håller på att 

hamna i en radikal miljö. 

Ersättaryttrande 

Ersättaren Ofelia Namazova (KD) lämnade följande 

ersättaryttrande. 

Arbetet mot våldsbejakande extremism är en prioriterad uppgift för 

varje demokratiskt samhälle. Som förvaltningen skriver i sitt 

tjänsteutlåtande pågår ett arbete under kommunstyrelsen med att ta 

fram en stadsövergripande strategi för arbetet mot extremism. 

Folkpartiet följer det arbetet noga och anser att de punkter som 

motionen tar upp är fortsatt relevanta i det arbetet, bland annat vad 

gäller vikten av ökad kunskap och stöd till avhoppare och anhöriga. 

 

Det är avgörande att strategin undviker tidigare begångna misstag 

och ger ett handfast och vetenskapligt underbyggt underlag för 

stadsdelarnas och facknämndernas arbete mot våldsbejakande 

extremism. Som motionärerna skriver måste ett förebyggande 
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arbete kombineras med rättsvårdande insatser för att gripa och 

lagföra människor som begår våldsamma handlingar. De som möter 

invånare i riskzonen för radikalisering måste veta vad man ska titta 

efter och hur man ska agera om man märker att någon håller på att 

hamna i en radikal miljö. 
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§ 5 

Yttrande över remissen Motion (2015:32) om 

sommarlovsentreprenörer 

AMN 2015-0213-01.06 

Arbetsmarknadsnämndens beslut 

1. Arbetsmarknadsnämnden beslutade att hänvisa till 

förvaltningens tjänsteutlåtande som sitt yttrande över 

remissen. 

Ärendet 

Kommunstyrelsen har remitterat Motion (2015:32) 

Sommarlovsentreprenörer till arbetsmarknadsnämnden. I motionen 

föreslås att Stockholms kommun inför konceptet 

”Sommarlovsentreprenör” och att detta erbjuds som ett alternativ 

för feriearbetande ungdomar inom de kommunala sommarjobben. 

Utifrån arbetsmarknadsnämndens uppdrag i årets budget utreder 

förvaltningen för närvarande möjligheterna att utveckla stadens 

sommarjobbssatsning inom flera områden däribland sommarjobb 

inom näringslivet samt koncept för sommarlovsentreprenörer. 

Förvaltningen kommer att återkomma med en redovisning av 

utredningsuppdraget, där frågan om entreprenörskap ingår, i ett 

ärende till Arbetsmarknadsnämnden i november. 

Förvaltningen föreslår att arbetsmarknadsnämnden i detta 

sammanhang hänvisar till den pågående utredningen som svar på 

motionen. 

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 

8 oktober 2015. 

Förslag till beslut 

Ordföranden Emilia Bjuggren m.fl. (S), ledamoten Awad Hersi 

m.fl. (MP), ledamoten Tina Kratz (V) samt ledamoten Hanna 

Gerdes (FP) föreslog att nämnden skulle besluta enligt 

förvaltningens förslag till beslut. 

Vice ordföranden Johanna Sjö m.fl. (M) samt ledamoten Johan 

Fälldin (C) framlade ett annat förslag till beslut och föreslog att 

nämnden skulle besluta enligt detta förslag. 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde förslagen till beslut mot varandra. 

Nämnden beslutade utan omröstning enligt ordföranden Emilia 

Bjuggren m.fl. (S), ledamoten Awad Hersi m.fl. (MP), ledamoten 
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Tina Kratz (V) samt ledamoten Hanna Gedes (FP) förslag till 

beslut. 

Reservation 

Vice ordföranden Johanna Sjö m.fl. (M) samt ledamoten Johan 

Fälldin (C) reserverade sig mot nämndens beslut till förmån för sitt 

eget förslag enligt följande. 

 

Förslag till beslut 

1. Att godkänna förvaltningens förslag till beslut. 

2. Att därutöver anföra följande; 

Alliansen lade den 9 juni 2015 en skrivelse i 

Arbetsmarknadsnämnden med följande lydelse;  

”Skrivelse om sommarföretagande för unga 

Att uppdra åt förvaltningen att ta fram förslag på hur stadens 

förvaltningar skulle kunna underlätta för sommarföretagande för 

unga. 

Trots alla vackra löften har inte alla unga som sökt sommarjobb i 

Stockholms stad fått ett. Endast hälften av alla sökande har fått ett 

erbjudande, vilket innebär att det finns många unga därute som 

känner sig svikna och lurade. 

Samtidigt är det vanskligt att redan i unga år få blivande 

självförsörjande medborgare att tro att det enbart är genom att 

någon annan förser dem med ett arbete som vägen till egen 

försörjning går. 

Vi inom Alliansen värdesätter entreprenörskap och eget 

företagande. Vi vill att staden bättre uppmuntrar till och vägleder 

unga att starta eget. 

Ett sätt att sänka trösklarna är att underlätta för unga att starta 

företag under sommarlovet – detta skulle kunna ske genom att 

ungdomar skulle erbjudas ett litet startkapital samt handledning i 

företagande. 

Unga skulle lära sig mycket genom den coachning som sker och få 

insikt i hur om marknadsföring och försäljningskanaler fungerar. 

Det skulle kunna vara första steget till företagande för unga, och se 

det som ett alternativ till anställning.” 

Vi ser att detta i första hand är ett ansvar inom Utbildningsnämnden 

men Arbetsmarknadsnämnden också i samverkan med 
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Utbildningsnämnden ska erbjuda entreprenörskap som sommarjobb, 

där ungdomar mellan 15 - 20 år ges möjlighet till ett 

utbildningskoncept där unga under handledning ges möjlighet att 

sommarjobba som egen företagare och förverkliga en idé under fyra 

veckors tid. Entreprenörskap ska uppmuntras, och staden bör se 

över hur detta kan förverkligas. 

Ersättaryttrande 

Ersättaren Ofelia Namazova (KD) lämnade följande 

ersättaryttrande. 

Alliansen lade den 9 juni 2015 en skrivelse i 

Arbetsmarknadsnämnden med följande lydelse;  

”Skrivelse om sommarföretagande för unga 

Att uppdra åt förvaltningen att ta fram förslag på hur stadens 

förvaltningar skulle kunna underlätta för sommarföretagande för 

unga. 

Trots alla vackra löften har inte alla unga som sökt sommarjobb i 

Stockholms stad fått ett. Endast hälften av alla sökande har fått ett 

erbjudande, vilket innebär att det finns många unga därute som 

känner sig svikna och lurade. 

Samtidigt är det vanskligt att redan i unga år få blivande 

självförsörjande medborgare att tro att det enbart är genom att 

någon annan förser dem med ett arbete som vägen till egen 

försörjning går. 

Vi inom Alliansen värdesätter entreprenörskap och eget 

företagande. Vi vill att staden bättre uppmuntrar till och vägleder 

unga att starta eget. 

Ett sätt att sänka trösklarna är att underlätta för unga att starta 

företag under sommarlovet – detta skulle kunna ske genom att 

ungdomar skulle erbjudas ett litet startkapital samt handledning i 

företagande. 

Unga skulle lära sig mycket genom den coachning som sker och få 

insikt i hur om marknadsföring och försäljningskanaler fungerar. 

Det skulle kunna vara första steget till företagande för unga, och se 

det som ett alternativ till anställning.” 

Vi ser att detta i första hand är ett ansvar inom Utbildningsnämnden 

men Arbetsmarknadsnämnden också i samverkan med 

Utbildningsnämnden ska erbjuda entreprenörskap som sommarjobb, 
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där ungdomar mellan 15 - 20 år ges möjlighet till ett 

utbildningskoncept där unga under handledning ges möjlighet att 

sommarjobba som egen företagare och förverkliga en idé under fyra 

veckors tid. Entreprenörskap ska uppmuntras, och staden bör se 

över hur detta kan förverkligas. 
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§ 6 

Yttrande över remissen ”Skillnadernas Stockholm” 

AMN 2015-0254-01.06. 

Arbetsmarknadsnämndens beslut 

1. Arbetsmarknadsnämnden hänvisar till 

arbetsmarknadsförvaltningens tjänsteutlåtande som sitt 

yttrande över remissen. 

 

Ärendet 

Kommissionen för ett socialt hållbart Stockholm presenterade i juni 

2015 en delrapport, Skillnadernas Stockholm. Rapporten har 

remitterats till bland andra arbetsmarknadsnämnden för behandling 

och yttrande. Detta för att ge underlag för fördjupade analyser och 

prioriteringar mellan åtgärder för en jämlik och socialt hållbar stad.  

Det framgår av rapporten Skillnadernas Stockholm att de skillnader 

i levnadsvillkor som presenteras är geografiskt beroende. 

Stockholmarnas levnadsvillkor är ofta knutet till var i staden 

personen bor. Det finns stora variationer i sysselsättningsgrad, 

inkomstnivå och utbildningsnivå mellan olika stadsdelar i 

Stockholm. Stadsdelar med högts sysselsättningsnivå har över 88 

procent förvärvsarbetande medan stadsdelar med lägst andel har 

knappt 50 procent förvärvsarbetande. Vidare är sysselsättningen 

högre bland personer med högre utbildning än bland de med kortare 

utbildningsbakgrund. Detta mönster väntas förstärkas av en ökad 

efterfrågan i Stockholm på välutbildad arbetskraft samtidigt som 

efterfrågan på kortutbildad arbetskraft minskar alltmer. 

Arbetsmarknadsförvaltningen har tagit del av delrapporten och 

redovisar i sitt yttrande att arbetsmarknadsnämndens 

ansvarsområden hör till de nyckelområden som identifieras i 

rapporten, nämligen arbete och studier. Förvaltningen anser att 

nämndens verksamheter på ett mycket påtagligt sätt kan bidra i 

stadens arbete för ett socialt hållbart Stockholm. Detta genom att 

medverka till långsiktiga lösningar för stockholmare som idag 

befinner sig utanför arbetsmarknaden, eller vars ställning på 

arbetsmarknaden är svag. Arbete är för de allra flesta en hörnsten i 

ett gott och välfungerande liv. Arbetsmarknadsinsatser utifrån den 

enskildes behov möjliggör för fler stockholmare att få ett arbete. 

Vuxenutbildning och utbildning i svenska för invandrare (SFI), 

erbjuder möjlighet för stockholmare som idag står utanför eller är 

på väg in på arbetsmarknaden att genom studier på sikt få hållbara 

anställningar. 
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Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 

8 oktober 2015. 

Förslag till beslut 

Ordföranden Emilia Bjuggren m.fl. (S), ledamoten Awad Hersi 

m.fl. (MP) samt ledamoten Tina Kratz (V) föreslog att nämnden 

skulle besluta enligt förvaltningens förslag till beslut. 

Vice ordföranden Johanna Sjö m.fl. (M), ledamoten Hanna Gerdes 

(FP) samt ledamoten Johan Fälldin (C) framlade ett annat förslag 

till beslut och föreslog att nämnden skulle besluta enligt detta 

förslag. 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde förslagen till beslut mot varandra. 

Nämnden beslutade utan omröstning enligt ordföranden Emilia 

Bjuggren m.fl. (S), ledamoten Awad Hersi m.fl. (MP) samt 

ledamoten Tina Kratz (V) förslag till beslut. 

Reservation 

Vice ordföranden Johanna Sjö m.fl. (M), ledamoten Hanna Gerdes 

(FP) samt ledamoten Johan Fälldin (C) reserverade sig mot 

nämndens beslut till förmån för sitt eget förslag enligt följande. 

Förslag till beslut 

1. Att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut. 

2. Att därutöver anföra följande. 

I budgeten för 2015 angav majoriteten att ”För att synliggöra både 

behov och möjligheter ska staden tillsätta en social 

hållbarhetskommission med fristående forskare som granskar på 

vilket sätt staden kan bidra till en jämlik stad.” En sådan 

formulering för närmast tanken till en fristående utredning, vars 

ledamöter är forskare, som på ett obundet sätt kan komma med 

rekommendationer. Istället har majoriteten nu beslutat om en 

kommission som i praktiken består av ett par ledande tjänstemän 

inom staden och att dessa ska ”samverka” med fristående forskare. 

Risken är därmed stor att kommissionen kommer att presentera 

slutsatser och förslag som framför allt överensstämmer med den 

styrande majoritetens önskemål. Vi skulle vilja hävda att så redan är 

fallet. 

Rapporten ”Skillnadernas Stockholm” syftar till att ge en första 

övergripande bild av läget i Stockholms stad och den kommer att 

följas upp med vidare analyser och redovisningar längre fram. Vi 

tycker ambitionen är god men anser att politiska tolkningar bör 

lämnas utanför detta arbete tills vidare och att vi istället bör 
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fokusera på de utmaningar som Stockholm de facto står inför. 

Dessvärre har inte den rödgrönrosa majoriteten lyckats förhålla sig 

neutrala eller ens sansade i sina långtgående slutsatser av rapporten 

utan tolkar faktaunderlaget så som det passar deras världsbild. 

 

Att rapporten är skriven utifrån den nuvarande vänstermajoritetens 

världsbild och problemformuleringar märks på ett flertal ställen. Låt 

oss ta några exempel. När kommissionen förklarar 

bostadssegregationen som ett resultat av det minskade antalet 

hyresrätter i innerstaden, inte det låga antalet bostadsrätter i 

ytterstaden, väljer man att bekräfta den styrande majoritetens 

världsbild. Den implicerade lösningen blir att bygga fler hyresrätter 

i innerstaden, men inte att verka för fler bostadsrätter i ytterstaden. 

Så tar en förment neutral rapport på ett subtilt sätt politisk ställning. 

Vi ställer oss vidare tveksamma till flera av de tolkningar som görs i 

rapporten, där fakta och siffror jämförs i syfte att bekräfta en, av 

majoriteten, redan dragen slutsats istället för att lyfta fakta utifrån 

den verklighet som visas. Jämförelser görs utifrån målsättningen att 

visa en så stor skillnad som möjligt istället för fokus att skapa en 

rättvisande bild av Stockholm. För oss är det avgörande att alltid 

arbeta för att alla ska få det bättre, inom alla delar av samhället 

utifrån varje persons förutsättningar och ambition. Den rödgrönrosa 

majoriteten arbetar aktivt för att bildsätta en stad i förfall, där inga 

insatser har gjorts för att motverka detta. Ambitionen att svartmåla 

det arbete som gjorts är tydlig. 

Exempelvis dras slutsatsen att andelen hushåll med långvarigt 

ekonomiskt bistånd ökar. Det är visserligen korrekt och ett tydligt 

resultat av att Stockholms stad idag har den lägsta nivån av 

ekonomiskt biståndstagande sedan räkningarna började 1982. De 

som idag har ett behov av ekonomiskt biståndstagande är personer 

som står långt ifrån arbetsmarknaden av olika anledningar och som 

kräver djupare insatser för att ta sig tillbaka. Sådana tolkningar 

måste föregås av en bredare bild. Den rekordlåga nivån av antal 

hushåll med ekonomiskt bistånd gör att andelen hushåll med långa 

biståndstider (10–12 månader per år) ökat från 26 procent 1995 till 

43 procent av det totala antalet biståndshushåll 2014. Men vi får 

inte glömma att Stockholm trots det har historiskt låga nivåer av 

ekonomsikt biståndstagande. 

Trots detta hoppas vi att majoriteten läser kommissionens rapport 

med intresse. En av de mest intressanta slutsatserna rör det starka 

sambandet mellan stadsdelars socioekonomiska sammansättning 
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och stadskvaliteter. Även utanför innerstaden går det att bygga 

stadsdelar med god tillgång till service, en bra blandning av 

bostäder och arbetsplatser, och nära till kollektivtrafik. Tyvärr har 

stora delar av det efterkrigstida Stockholm högst medvetet inte 

byggts på detta sätt, utan som isolerade öar där service och 

arbetsplatser lagts någon annanstans. 

Indirekt innebär resultaten ett stort underkännande av såväl tidigare 

som nuvarande vänstermajoriteters stadsbyggnadspolitik. Det är den 

stadsbyggnadspolitiken, med miljonprogrammets prefabricerade 

hyresrättsenklaver som flaggskepp, som lett till den segregation vi 

ser idag. 

Lösningen är att arbeta för en mer blandad stad, där arbetsplatser 

flyttas ut till ytterstaden, där förtätning ger underlag för fler butiker 

och restauranger, och där reformer av hyressättningssystemet i 

nyproduktionen gör det möjligt att bygga nya hyresrätter i de mest 

attraktiva lägena samtidigt som fler bostadsrätter gör det möjligt för 

fler boende i ytterstaden att äga sitt boende. 

Vi vill avslutningsvis påpeka att det är högst anmärkningsvärt att 

rapporten Skillnadernas Stockholm presenterades på stadens 

hemsida i juni i kommissionens namn, trots att kommissionen då 

ännu inte hade organiserats eller börjat verka.  

Tyvärr anser vi på grund av ovanstående att risken är stor att 

kommissionen kommer att fungera som en utredningstjänst för 

vänstermajoriteten snarare än att komma med djärva och 

vetenskapligt underbyggda förslag på hur Stockholm kan bli en stad 

där alla har förmågan att förverkliga sina djupast liggande 

möjligheter. Kommissionen för ett socialt hållbart Stockholm bör 

med anledning av ovanstående göras om så att kommissionens 

ledamöter är fristående forskare. Stadsledningskontorets roll bör 

vara att bistå med faktaunderlag. Ytterligare vetenskaplig expertis i 

särskilda frågor kan knytas till kommissionen vid behov. 

Ersättaryttrande 

Ersättaren Ofelia Namazova (KD) lämnade följande 

ersättaryttrande. 

I budgeten för 2015 angav majoriteten att ”För att synliggöra både 

behov och möjligheter ska staden tillsätta en social 

hållbarhetskommission med fristående forskare som granskar på 

vilket sätt staden kan bidra till en jämlik stad.” En sådan 

formulering för närmast tanken till en fristående utredning, vars 

ledamöter är forskare, som på ett obundet sätt kan komma med 
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rekommendationer. Istället har majoriteten nu beslutat om en 

kommission som i praktiken består av ett par ledande tjänstemän 

inom staden och att dessa ska ”samverka” med fristående forskare. 

Risken är därmed stor att kommissionen kommer att presentera 

slutsatser och förslag som framför allt överensstämmer med den 

styrande majoritetens önskemål. Vi skulle vilja hävda att så redan är 

fallet. 

Rapporten ”Skillnadernas Stockholm” syftar till att ge en första 

övergripande bild av läget i Stockholms stad och den kommer att 

följas upp med vidare analyser och redovisningar längre fram. Vi 

tycker ambitionen är god men anser att politiska tolkningar bör 

lämnas utanför detta arbete tills vidare och att vi istället bör 

fokusera på de utmaningar som Stockholm de facto står inför. 

Dessvärre har inte den rödgrönrosa majoriteten lyckats förhålla sig 

neutrala eller ens sansade i sina långtgående slutsatser av rapporten 

utan tolkar faktaunderlaget så som det passar deras världsbild. 

Att rapporten är skriven utifrån den nuvarande vänstermajoritetens 

världsbild och problemformuleringar märks på ett flertal ställen. Låt 

oss ta några exempel. När kommissionen förklarar 

bostadssegregationen som ett resultat av det minskade antalet 

hyresrätter i innerstaden, inte det låga antalet bostadsrätter i 

ytterstaden, väljer man att bekräfta den styrande majoritetens 

världsbild. Den implicerade lösningen blir att bygga fler hyresrätter 

i innerstaden, men inte att verka för fler bostadsrätter i ytterstaden. 

Så tar en förment neutral rapport på ett subtilt sätt politisk ställning. 

Vi ställer oss vidare tveksamma till flera av de tolkningar som görs i 

rapporten, där fakta och siffror jämförs i syfte att bekräfta en, av 

majoriteten, redan dragen slutsats istället för att lyfta fakta utifrån 

den verklighet som visas. Jämförelser görs utifrån målsättningen att 

visa en så stor skillnad som möjligt istället för fokus att skapa en 

rättvisande bild av Stockholm. För oss är det avgörande att alltid 

arbeta för att alla ska få det bättre, inom alla delar av samhället 

utifrån varje persons förutsättningar och ambition. Den rödgrönrosa 

majoriteten arbetar aktivt för att bildsätta en stad i förfall, där inga 

insatser har gjorts för att motverka detta. Ambitionen att svartmåla 

det arbete som gjorts är tydlig. 

Exempelvis dras slutsatsen att andelen hushåll med långvarigt 

ekonomiskt bistånd ökar. Det är visserligen korrekt och ett tydligt 

resultat av att Stockholms stad idag har den lägsta nivån av 

ekonomiskt biståndstagande sedan räkningarna började 1982. De 

som idag har ett behov av ekonomiskt biståndstagande är personer 

som står långt ifrån arbetsmarknaden av olika anledningar och som 
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kräver djupare insatser för att ta sig tillbaka. Sådana tolkningar 

måste föregås av en bredare bild. Den rekordlåga nivån av antal 

hushåll med ekonomiskt bistånd gör att andelen hushåll med långa 

biståndstider (10–12 månader per år) ökat från 26 procent 1995 till 

43 procent av det totala antalet biståndshushåll 2014. Men vi får 

inte glömma att Stockholm trots det har historiskt låga nivåer av 

ekonomsikt biståndstagande. 

Trots detta hoppas vi att majoriteten läser kommissionens rapport 

med intresse. En av de mest intressanta slutsatserna rör det starka 

sambandet mellan stadsdelars socioekonomiska sammansättning 

och stadskvaliteter. Även utanför innerstaden går det att bygga 

stadsdelar med god tillgång till service, en bra blandning av 

bostäder och arbetsplatser, och nära till kollektivtrafik. Tyvärr har 

stora delar av det efterkrigstida Stockholm högst medvetet inte 

byggts på detta sätt, utan som isolerade öar där service och 

arbetsplatser lagts någon annanstans. 

Indirekt innebär resultaten ett stort underkännande av såväl tidigare 

som nuvarande vänstermajoriteters stadsbyggnadspolitik. Det är den 

stadsbyggnadspolitiken, med miljonprogrammets prefabricerade 

hyresrättsenklaver som flaggskepp, som lett till den segregation vi 

ser idag. 

Lösningen är att arbeta för en mer blandad stad, där arbetsplatser 

flyttas ut till ytterstaden, där förtätning ger underlag för fler butiker 

och restauranger, och där reformer av hyressättningssystemet i 

nyproduktionen gör det möjligt att bygga nya hyresrätter i de mest 

attraktiva lägena samtidigt som fler bostadsrätter gör det möjligt för 

fler boende i ytterstaden att äga sitt boende. 

Vi vill avslutningsvis påpeka att det är högst anmärkningsvärt att 

rapporten Skillnadernas Stockholm presenterades på stadens 

hemsida i juni i kommissionens namn, trots att kommissionen då 

ännu inte hade organiserats eller börjat verka.  

Tyvärr anser vi på grund av ovanstående att risken är stor att 

kommissionen kommer att fungera som en utredningstjänst för 

vänstermajoriteten snarare än att komma med djärva och 

vetenskapligt underbyggda förslag på hur Stockholm kan bli en stad 

där alla har förmågan att förverkliga sina djupast liggande 

möjligheter. Kommissionen för ett socialt hållbart Stockholm bör 

med anledning av ovanstående göras om så att kommissionens 

ledamöter är fristående forskare. Stadsledningskontorets roll bör 

vara att bistå med faktaunderlag. Ytterligare vetenskaplig expertis i 

särskilda frågor kan knytas till kommissionen vid behov. 
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§ 7 

Svar på skrivelse om Skrivelse Prova-på-studier 

AMN 2015-0159-01.01 

 

Arbetsmarknadsnämndens beslut 

1. Arbetsmarknadsnämnden beslutade att besvara skrivelsen 

med hänvisning till förvaltningens tjänsteutlåtande. 

Ärendet 

En skrivelse har inkommit till arbetsmarknasnämnden från Emilia 

Bjuggren (S), Awad Hersi (MP) och Tina Kratz (V) gällande prova-

på-studier. 

Arbetsmarknadsnämnden gavs i budget för 2015 i uppdrag att ta 

fram ett system för ”prova på studier” för personer med 

försörjningsstöd. Personer som uppbär försörjningsstöd ska ges 

möjligheten att prova vuxenutbildning i sex månader med 

bibehållen ersättning.  

I den nu aktuella skrivelsen ombeds arbetsmarknadsförvaltningen 

återkomma med svar på följande frågor: 

- Hur långt har arbetet med prova-på-studier kommit? 

- När kan de första prova-på-studierna starta? 

Arbetsmarknadsförvaltningen har genomfört en analys av 

utbildningsläget för jobbtorgens aspiranter i anslutning till 

uppdraget om prova-på-studier och har även kommunicerat med 

socialförvaltningen kring hur ett system för prova- på-studier skulle 

kunna utformas. Förvaltningen har i övrigt avvaktat 

socialförvaltningens utredning av de juridiska förutsättningarna för 

att studera med ekonomiskt bistånd. Beslut i frågan fattades i 

socialnämnden den 22 september. Ärendet ska därefter till 

kommunstyrelsen för vidare beredning till kommunfullmäktige. 

Arbetsmarknadsförvaltningen kan först därefter gå vidare och 

inleda informations- och motivationsarbete och därefter individuella 

planeringar med de av jobbtorgens aspiranter som kan omfattas av 

insatsen. Förvaltningen vill dock betona att det även krävs att 

handläggande socialsekreterare godkänner studier med 

försörjningsstöd i det enskilda fallet. 

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 

8 oktober 2015. 



 Protokoll AMN 2015-10-20 

Sida 18 (26)  

 

 

 

 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Emilia Bjuggren (S) föreslog, med instämmande från 

samtliga ledamöter, att nämnden skulle besluta enligt förvaltningens 

förslag till beslut. 



 Protokoll AMN 2015-10-20 

Sida 19 (26)  

 

 

 

 

 

§ 8 

Svar på skrivelse om livslångt lärande 

AMN 2015-0160-01.01. 

Arbetsmarknadsnämndens beslut 

1. Arbetsmarknadsnämnden beslutade att hänvisa till 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen.  

2. Arbetsmarknadsnämnden beslutade att ge förvaltningen i 

uppdrag att med utgångspunkt från kommande 

regeringsförslag gällande rätt till vuxenutbildning, ta fram 

ett förslag till en fördjupad urvalsordning för antagning till 

kommunal vuxenutbildning på gymnasial nivå. 

3. Arbetsmarknadsnämnden beslutade att ge förvaltningen i 

uppdrag att utreda vilka målgrupper som i första hand ska 

beredas plats inom kommunal vuxenutbildning på gymnasial 

nivå. 

4. Arbetsmarknadsnämnden beslutade att ge förvaltningen i 

uppdrag att ta fram förslag på hur fler stockholmare kan få 

tillgång till information och vägledning som gynnar ett 

livslångt lärande. 

5. Arbetsmarknadsnämnden beslutade att ge förvaltningen i 

uppdrag att utreda och lägga förslag på hur fler utrikesfödda 

personer ska kunna antas till kommunal vuxenutbildning. 

Ärendet 

Arbetsmarknadsförvaltningen har mottagit en skrivelse om livslångt 

lärande från Emilia Bjuggren m.fl. (S), Awad Hersi (MP), Tina 

Kratz(V) och Armina Etminan (Fi). 

 

Skrivelsen innehåller följande frågor till förvaltningen: 

1. Hur ser regelverket kring antagningen till vuxenutbildning, 

inklusive yrkesvux och yrkeshögskolan, ut?  

2. Vilka prioriteras när antalet behöriga sökande överstiger 

antalet platser?  

3. Utifrån dagens ramar, finns det behov av ytterligare 

prioriteringsregler för antagning till vuxenutbildning när 

antalet behöriga överstiger antalet platser?  

4. Vilka förändringar av antagningsregler och prioriteringar 

skulle behövas för att öppna upp för fler att få chansen att 

läsa inom vuxenutbildningen?  

5. Vilka hinder och utmaningar finns i samverkan mellan olika 

delar av staden samt med externa aktörer? 

6. Hur ska staden klara den nya majoritetens ambitionshöjning 

vad gäller möjligheten för fler att läsa inom 

vuxenutbildningen, inklusive yrkesvux?  
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7. Vilka ytterligare reformer och satsningar är nödvändiga för 

att nå ett läge där Stockholmarna har tillgång till livslångt 

lärande, omutbildning och vidareutbildning genom hela 

livet?  

Arbetsmarknadsförvaltningens svar och förslag 

Förvaltningen redogör i ärendet för vilka regler som finns för 

antagning och urval inom komvux, yrkesvux och inom 

yrkeshögskola. 

Förvaltningen föreslår att nämnden ger förvaltningen i uppdrag att 

ta fram ett förslag till en fördjupad urvalsordning inom komvux på 

gymnasial nivå för att möjliggöra urval bland individer inom en 

grupp. Det finns inte behov av förändringar kring antagning och 

urval för att öppna upp för fler att få läsa inom komvux. 

Utmaningar i samverkan med andra aktörer handlar om att 

arbetslösa personer i större utsträckning bör få vägledning till 

studier och ha studier som en del i sin planering mot jobb. Det 

handlar också om att förvaltningen tillsammans med 

Arbetsförmedlingen lyckas skapa framgångsrika kombinationer av 

arbetsmarknadsinsats och studier. 

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 

8 oktober 2015. 

Beslutsgång 

Ordföranden Emilia Bjuggren (S) föreslog, med instämmande från 

samtliga ledamöter, att nämnden skulle besluta enligt förvaltningens 

förslag till beslut. 
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§ 9 

Förslag till organisation, förbundsordning, avsiktsförklaring 

och finansiering av samordningsförbundet Stockholms stad 

AMN 2015-0224-01.05 

Arbetsmarknadsnämndens beslut 

1. Arbetsmarknadsnämnden beslutade att för egen del 

godkänna inrättande av och organisationen för 

samordningsförbundet Stockholms stad  

2. Arbetsmarknadsnämnden beslutade att för egen del 

godkänna förbundsordningen för samordningsförbundet 

3. Arbetsmarknadsnämnden beslutade att för egen del 

godkänna avsiktsförklaringen för samordningsförbundet 

4. Arbetsmarknadsnämnden beslutade att föreslå 

kommunstyrelsen förslå kommunfullmäktige besluta att 

godkänna organisation, avsiktsförklaring, förbundsordning 

för och finansiering av samordningsförbundet  

5. Arbetsmarknadsnämndens beslutade att 

arbetsmarknadsnämndens beslut fattas under förutsättning 

att övriga parter beslutar om medverkan i 

samordningsförbud och godkänner förbundsordningen. 

Ärendet 

Kommunfullmäktige fattade den 15 juni 2015 ett beslut om att 

inrätta samordningsförbund inom Stockholms stad. 

Arbetsmarknadsnämnden och socialnämnden gavs i uppdrag att 

gemensamt återkomma med förslag till organisation, 

förbundsordning, avsiktförklaring, och finansiering av 

samordningsförbund. 

En styrgrupp bestående av representanter för 

arbetsmarknadsförvaltningen, socialförvaltningen, 

Försäkringskassan, Arbetsförmedlingen och Stockholms läns 

landsting har tagit fram förslag till organisation, förbundsordning 

och avsiktsförklaring. 

Arbetsmarknadsförvaltningen och socialförvaltningen föreslår att 

det bildas ett stadsövergripande samordningsförbund – 

samordningsförbundet Stockholms stad.  

Stadens juridiska avdelning och juristerna inom Stockholms läns 

landsting och Försäkringskassan har granskat förbundsordningen. 

Samordningsförbundet anses bildat vid den tidpunkt när samtliga 

medlemmar har godkänt förbundsordningen. 
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Avsiktsförklaringen anger parternas övergripande viljeinriktning för 

verksamheten inom samordningsförbundet Stockholms stad. 

Den totala kostnaden för samordningsförbundet Stockholms stads 

verksamhet beräknas till 8,0 mnkr under 2016. Stockholms stad 

föreslås finansiera samordningsförbundet Stockholm med 2,0 mnkr 

under 2016. Under första året beräknas 50 procent av den totala 

budgeten gå till administration av verksamheten och 50 procent till 

insatser.  

Beslutet förutsätter att medel för samordningsförbundet avsätts i 

kommande års budgetar.  

Medlen bör lämpligen avsättas under kommunstyrelsen. 

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 

8 oktober 2015. 

Beslutsgång 

Ordföranden Emilia Bjuggren (S) föreslog, med instämmande från 

samtliga ledamöter, att nämnden skulle besluta enligt förvaltningens 

förslag till beslut. 

Särskilt uttalande 

Vice ordförande Johanna Sjö m.fl. (M), ledamoten Hanna Gerdes 

(FP) samt ledamoten Johan Fälldin (C) lämnade följande särskilda 

uttalande. 

Det är glädjande att vår gemensamma strävan om ett 

samordningsförbund nu blir verklighet. Genom detta kommer vi få 

bättre möjlighet att sätta individen i centrum i alla berörda 

processer, och stuprörstänkande och vattentäta skott kan undvikas. 

Ersättaryttrande 

Ersättaren Ofelia Namazova (KD) lämnade följande 

ersättaryttrande. 

Det är glädjande att vår gemensamma strävan om ett 

samordningsförbund nu blir verklighet. Genom detta kommer vi få 

bättre möjlighet att sätta individen i centrum i alla berörda 

processer, och stuprörstänkande och vattentäta skott kan undvikas. 
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§ 10 

Rapporter från brukarundersökningen för grundläggande och 

gymnasial vuxenutbildning samt utbildning i svenska för 

invandrare 

AMN 2015-0275-01.02 

Arbetsmarknadsnämndens beslut 

1. Arbetsmarknadsnämnden beslutade att godkänna 

föreliggande rapporter. 

Ärendet 

Under våren 2015 har arbetsmarknadsförvaltningen medverkat i den 

tredje gemensamma brukarenkäten inom grundläggande och 

gymnasial vuxenutbildning samt utbildning i svenska för 

invandrare. Enkäten har genomförts i samtliga kommuner i Stock-

holms län. Kommunförbundet Stockholms län har samordnat 

arbetet med enkäten. 

Målet med gemensamma studerandeenkäter är att kommunerna får 

ett bredare underlag för att, tillsammans med 

utbildningsanordnarna, utveckla kvaliteten inom hela länets 

vuxenutbildning.  

Enkäten innehåller 14 påståenden fördelade på fyra områden: 

Normer och värden, Lärande, Inflytande och Vägledning samt ett 

helhetsomdöme med frågan” Jag kan rekommendera min skola till 

andra”. Frågorna är graderade i fem nivåer där 1 står för ”stämmer 

inte alls” och 5 står för ”stämmer helt”   

Nära 22 000 studerande har svarat på vad de tycker om sin 

utbildning inom grundläggande och gymnasial vuxenutbildning 

samt sin utbildning i svenska för invandrare.  

För grundläggande och gymnasial vuxenutbildning var det 12 632 

studerande hos 47 utbildningsanordnare som svarade på enkäten i 

Stockholms län. I Stockholms stad svarade 4 832 studerande. 

Svarsfrekvensen var ca 57 procent i länet. 

De frågorna som de studerande är mest nöjda med är ”Utbildningen 

ger mig ökade möjligheter till arbete eller fortsatta studier”, ”Jag 

behandlas bra av mina lärare” samt ”Jag har tydliga mål för mina 

studier” med ett resultat på 4,5 i genomsnitt. De studerande är minst 

nöjda på frågan om ”Möjligheten att själva få välja sätt att redovisa 

sina kunskaper”, med resultatet 3,7. I jämförelse med 

undersökningarna som gjorts tidigare så är resultatet för 2015 något 
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bättre. Det är inga stora skillnader i svaren för boende i Stockholms 

stad jämfört med länet totalt. 

Inom utbildning i svenska för invandrare har 9 153 studerande hos 

34 utbildningsanordnare svarat på enkäten i Stockholms län. I 

Stockholms stad svarade 3 972 studerande. Svarsfrekvensen i länet 

var ca 64 procent.  

Den fråga som flest varit nöjda med är ”Min lärare är bra mot mig” 

där resultatet är 4,7. Den fråga där de studerande är minst nöjda är 

”Vi elever kan vara med och bestämma vad vi ska göra på 

lektionerna” med resultatet 3,9. Resultatet för kommunen våren 

2015 är något bättre för samtliga frågor jämfört med tidigare år. Det 

är inga stora skillnader i svaren för de som bor i Stockholm jämfört 

med boende i övriga länet. 

Överlag är de studerande nöjda med sin grundläggande och 

gymnasiala vuxenutbildning samt med sin utbildning i svenska för 

invandrare, med bra medelvärden inom varje frågeområde. En viss 

försiktighet bör dock iakttas vid tolkning av resultatet mellan 

utbildningsanordnare då antal svarande per anordnare varierar.   

Många studerande tar också tillfället i akt och ger värdefulla 

synpunkter i de öppna frågor som finns. Kommentarerna kan handla 

om lokaler, pedagogik, lärare, IT-system etc. och är både positiva 

och negativa. Enkäten har sammanställts i en analysrapport och 

rapporter med sammanställning av samtliga frågor och av 

frågeområdena för Stockholms län. Arbetsmarknadsförvaltningen 

har även beställt analysrapporter för respektive undersökning, för de 

svaranden som bor i Stockholms stad. 

Förvaltningen har redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 

21 september 2015. 

Beslutsgång 

Ordföranden Emilia Bjuggren (S) föreslog, med instämmande från 

samtliga ledamöter, att nämnden skulle besluta enligt förvaltningens 

förslag till beslut. 
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§ 11 

Anmälan enligt lex Sarah 

AMN 2015-0225-01.05 

Arbetsmarknadsnämndens beslut 

1. Arbetsmarknadsnämnden godkände anmälan. 

 

§ 12 

Månadsrapport för september 2015 

1. Arbetsmarknadsnämnden godkände månadsrapporten och 

beslutade att lägga den till handlingarna. 

 

§ 13 

Anmälningsärenden 

Arbetsmarknadsnämnden lägger följande ärenden till handlingarna: 

a) Arbetsmarknadsnämndens protokoll från den 22 september 

2015, justerat den 28 september. 

b) Protokoll från möte med rådet för funktionshinderfrågor den 

14 oktober 2015. 

c) Till nämnden inkomna handlingar till och med den 8 oktober 

2015. 

d) Protokoll från förvaltningsgruppens möte den 15 oktober 

2015, justerat den 19 oktober. 

e) Beslut enligt delegation med dnr AMN 2015-0261, AMN 

2015-0262, AMN 2015-0289, AMN 2015-0282, AMN 2015-

0281, AMN 2015-0280, AMN 2015-0296, AMN 2015-0295 

samt AMN 2015-0270. Anmäldes gjorde även ett beslut enligt 

ärendegrupp 3.6. 
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§ 14 

Nämndens frågor 

En skrivelse angående n långsiktig hållbar arbetsmarknadspolitik 

överlämnades från Johanna Sjö (M), Hanna Gerdes (FP), Johan 

Fälldin C) och Ofelia Namazova (KD) till nämnden för beredning. 

En skrivelse angående behovsanpassade lokaler för stadens 

verksamheter överlämnades från Johanna Sjö (M), Hanna Gerdes 

(FP), Johan Fälldin C) och Ofelia Namazova (KD) till nämnden för 

beredning. 

En skrivelse angående ett vidgat uppdrag för uppföljning 

överlämnades från Johanna Sjö (M), Hanna Gerdes (FP), Johan 

Fälldin C) och Ofelia Namazova (KD) till nämnden för beredning. 

En skrivelse angående kompetensinventering överlämnades från 

Johanna Sjö (M), Hanna Gerdes (FP), Johan Fälldin C) och Ofelia 

Namazova (KD) till nämnden för beredning. 

 

§ 15 

Förvaltningsinformation 

Förvaltningschef Arjun Bakshi lämnade följande information. 

- Direkt efter nämndens sammanträde den 24 november 

lämnas en första information till nämnden gällande förslag 

till verksamhetsplan och budget 2017. 

- Nuvarande situation gällande migration och 

flyktingmottagandet. Förvaltningen kommer att ta fram en 

analys av vilka kort- och långsiktiga konsekvenser det 

ökande antalet asylsökande kan komma att få för nämndens 

verksamheter. 

______________________ 

 


